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„Lucrurile măreţe se obţin încet. Dar nu obţii 
nimic dacă stai pe loc.“     (Zig Ziglar)

Din multe unghiuri de vedere, 2014 ne apare, de pe acum, încă 
din prima lună, drept un an generator, deopotrivă, de speranţe şi de 
îngrijorări. De unde speranţa şi pe ce temei apar şi se accentuează 
îngrijorările? Răspunsurile pot avea consistenţa necesară dacă vom 
face apel, exclusiv, la fapte, la date perfect verifi cabile.

Ne afl ăm după şase ani de când criza globală continuă să-şi 
producă efectele, chiar dacă ele s-au diminuat considerabil, şi după 
patru ani de când economia românească a ieşit din recesiune. Am-
bele elemente ne îndreptăţesc, deci, să vorbim despre o tendinţă 
pozitivă cu un evident caracter major întrucât s-au creat şi unele 
premise favorabile pentru continuarea creşterii nu numai sub aspect 
cantitativ, ci şi din punct de vedere calitativ. 

Avem în vedere, în special, reluarea procesului investiţional, 
cu accent pe sectoarele producătoare de valoare adăugată reală, in-
clusiv prin utilizarea fondurilor europene. A fost posibil în 2013 să 
se ajungă la un grad de absorbţie de 26,5%, respectiv 5 miliarde de 
euro, în condiţiile în care în cinci ani anteriori nu se depăşise nivelul 
de şapte procente. Cu toate că restul de aproape trei pătrimi nu va 
putea – în niciun caz – să fi e absorbit în prelungirea care ni s-a acor-
dat până în 2015, este clar că, printr-o politică ofensivă în domeniu, 
va fi  posibil să dispunem în 2014 de cel puţin încă 4-5 miliarde de 
euro fonduri nerambursabile de la UE.

În acelaşi timp, contractele încheiate şi memorandumurile sem-

nate în 2013 anticipează un reviriment în materie de investiţii străine 
directe îndeosebi în materie de infrastructură. Investiţiile specifi ce 
vor include nu mai puţin de 400 km de autostradă, cu şansa de a fi  
fi nalizaţi minimum 60 km. Mai sunt de reţinut investiţiile din ener-
getică (s-au acordat, la fi nalul lui 2013, nu mai puţin de 110 licenţe 
pentru energia verde, ceea ce – cu siguranţă – va stimula procesul 
investiţional şi în alte domenii). În plus, se profi lează un sistem mai 
coerent de sprijinire a capitalului autohton prin aprobarea unor noi 
scheme de ajutor de stat şi prin alocarea de către bănci a unor credite 
mai mari, ca urmare a recentelor măsuri ale BNR.

Accentul pe care îl punem pe factorii care încurajează viziunile 
optimiste nu trebuie însă considerat ca un mijloc terapeutic, ci doar 

ca o expresie a necesităţii de a 
se transfi gura posibilul în ceea 
ce este de dorit, adică în fapte.

Dacă în procesul res-
pectiv mai este loc (şi este!) 
pentru conceperea şi aplicarea 
unor politici publice efi ciente, 
respectiv prin implicarea statu-
lui, atunci îngrijorările la care 
ne-am referit îşi au originea 
într-o altă caracteristică esen-
ţială a lui 2014, an electoral 

care se anunţă de pe acum deosebit de tensionat. Or, avem cu toţii 
experienţa precedenţilor ani electorali postdecembrişti care au sti-
mulat politicile publice populiste, extrem de dăunătoare pentru o 
economie naţională fragilă precum cea a României. Totodată, incer-
titudinile pe care le provoacă orice consultare electorală în ceea ce 
priveşte posibilitatea unor schimbări dăunătoare economiei determi-
nă – aşa cum se întâmplă, din păcate, şi în prezent – un grad pericu-
los de instabilitate legislativă, de defi cit de predictibilitate tocmai în 
domeniul politicilor publice.

Speranţele majorităţii populaţiei se îndreaptă, fi resc, spre ceea 
ce ne poate aduce bun noul an şi, din acest motiv, mesajul popular pe 
care politicienii sunt obligaţi să-l recepteze şi să-l ia în considerare 
în cel mai înalt grad este acela de a pune mai presus de toate intere-
sul public, interesul naţional. Măcar instinctul lor de conservare s-ar 
cuveni să se manifeste: este şi în interesul lor propriu ca treburile ţă-
rii, în special ale economiei, să se rezolve mai bine ca până acum. În 
caz contrar, voturile pe care speră să le obţină vor fi  doar pure iluzii, 
expresie directă a unor calcule profund eronate. (T.B.)

Guvernul a aprobat un proiect de lege prin care 
urmează să se creeze condiţiile pentru redeschiderea 
lucrărilor de investiţii la Canalul magistral Siret – Bă-
răgan, destinat, în principal, irigării unor mari supra-
feţe de teren agricol din sudul Moldovei şi din estul 
Munteniei. În vederea desfăşurării activităţilor pe care 
le implică un asemenea obiectiv complex, s-a decis 
înfi inţarea Regiei Autonome Administraţia Canalului 
Siret – Bărăgan, care va întocmi studiile şi documen-
taţiile tehnico-economice necesare proiectării şi reali-
zării canalului, va achiziţiona serviciile de consultanţă 
de specialitate, utilajele, instalaţiile şi echipamentele, 
va efectua recepţia lucrărilor şi, ulterior, va asigura ex-
ploatarea şi întreţinerea acestuia. Prin realizarea cana-
lului se estimează obţinerea unor sporuri de recoltă cu 
o valoare anuală de circa 120 milioane euro.

Hotărârea guvernamentală reprezintă, înain-
te de toate, un semnal puternic de politică publică 

prin care se exprimă voinţa de a amplifi ca progra-
mele investiţionale în vederea valorifi cării la un ni-
vel superior a potenţialului agricol al ţării. Practic, 
astfel, avem de-a face cu un obiectiv care îngemă-
nează procesul de reindustrializare cu moderniza-
rea agriculturii.

Reamintim că proiectul pentru realizarea Cana-
lului Siret – Bărăgan a fost aprobat în 1988, dar a 
fost oprit, în lipsa fondurilor, după construirea a doar 
şase kilometri din cei 190 kilometri prevăzuţi de-a 
lungul întregului traseu. După 1990, s-au înregistrat 
mai multe tentative de reluare a lucrărilor, din partea 
diferitelor guverne, dar fără să rezulte nimic concret. 
În toată această perioadă s-au efectuat, însă, cheltuieli 
pentru conservarea celor şase kilometri realizaţi ini-
ţial. Specialiştii au calculat că acest canal va permi-
te irigarea a peste 500 000 de hectare teren, din care 
80% fără mecanisme de pompare.

Semne distinctive ale noului an
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În conformitate cu prevederile legale şi cu Statutul AGIR, la 7 februarie a.c. este programat a se 
desfăşura cel de-al XXIX-lea Congres al Asociaţiei Generale a Inginerilor din România. Evenimentul va 
fi  găzduit de sediul central al AGIR din Bucureşti, Calea Victoriei nr. 118, cu începere de la ora 10.00.

Prima parte a reuniunii va fi  consacrată dezbaterii pe tema „Formarea inginerului pentru societatea 
viitorului“. În acest mod, se reafi rmă vocaţia AGIR, manifestată 
încă de la constituirea asociaţiei şi reconfi rmată de-a lungul întregii 
sale existenţe, de a se implica activ în viaţa economică şi socială 
a ţării prin dezbaterea unor teme de importanţă naţională, astfel 
încât să se contureze soluţii tot mai efi ciente în vederea formulării 
unor răspunsuri fundamentate ştiinţifi c la provocările vremurilor 
în care trăim.

Cea de-a doua parte a ordinii de zi a Congresului include 
următoarele puncte: 

1. Constituirea Comisiilor de lucru; 
2. Raportul Comisiei de validare; 
3. Raportul de activitate al Consiliului Director al AGIR; 
4. Proiectul Programului cadru de activitate al asociaţiei pe următorii patru ani; 
5. Raportul economico-fi nanciar al AGIR şi proiectul de buget pentru intervalul 2014 – 2017; 
6. Raportul Comisiei de cenzori; 
7. Propuneri de modifi care a Statutului; 
8. Dezbaterea documentelor Congresului; 
9. Supunerea spre aprobare a documentelor Congresului şi descărcarea de gestiune a Consiliului 

Director al AGIR; 
10. Alegerea organelor de conducere.

Î

La 7 februarie 2014,
Al XXIX-lea Congres al Asociației 
Generale a Inginerilor din România
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Asociaţia Generală a Inginerilor din 
România, credincioasă crezului său de a 
evoca permanent personalităţile care au con-
tribuit la crearea României moderne, a orga-
nizat un simpozion dedicat academicianului 
Ioan Kalindreu, chiar la data împlinirii a 100 
de ani de la moartea sa. 

După cuvântul de întâm-
pinare al preşedintelui AGIR, 
Mihai Mihăiţă, prof. Virgil Z. 
Teodorescu a făcut o amplă 
prezentare a celui comemorat, 
insistând asupra faptului că 
acesta, prin viaţa, activitatea şi 
faptele sale, a fost un adevărat 
slujitor al statului român. Prof. 
ing. Nicolae Noica, vicepreşe-
dinte al Diviziei Istoria Tehnicii 
din cadrul Comitetului Român de Istoria şi 
Filosofi a Ştiinţei şi Tehnicii (CRIFST) al Aca-
demiei Române, a insistat asupra construcţii-
lor ridicate pe Domeniile Coroanei, evocând, 
în acest context, personalităţi din lumea con-
structorilor români. Mai mult, arh. Sidonia 
Petrescu s-a aplecat asupra relaţiilor dintre 
Ioan Kalinderu şi marele arhitect Ion D. Be-
rindey, ale cărui realizări sunt şi astăzi referin-
ţe arhitectonice în Bucureşti, Iaşi şi alte oraşe 

din ţară. În fi ne, istoricul dr. Ştefan Petrescu a 
detaliat aspecte semnifi cative din grija pe care 
Ioan Kalinderu a manifestat-o pentru educa-
rea locuitorilor din satele româneşti.

În încheierea manifestării s-a prezentat 
proiectul de realizare a unui muzeu dedicat 

instituţiei model, Domeniile 
Coroanei, chiar la una dintre 
cele mai renumite locaţii ale 
acesteia, la Segarcea. 

Reamintim că Ioan Ka-
linderu (28 decembrie 1840 
– 11 decembrie 1913), mare 
personalitate a României, 
a fost un jurist, publicist, 
membru titular (din 1893) al 
Academiei Române. Născut 
în Bucureşti, a urmat studiile 

liceale în acest oraş, iar cele universitare la 
Facultatea de Drept din Paris, unde şi-a luat 
şi doctoratul. În magistratură a parcurs toate 
gradele şi a ajuns consilier la Curtea de Ca-
saţie şi membru al Curţii de Casaţie de la 
Haga. Pe baza unor studii de referinţă des-
pre dreptul şi istoria Imperiului Roman, Ioan 
Kalinderu a fost ales membru al Academiei 
Române, al cărei preşedinte a fost între anii 
1904 şi 1907.

Ioan Kalinderu a fost consilier al regelui 
Carol I al României pe probleme juridice, eco-
nomice, silvice şi agricole. După înfi inţarea 
Domeniilor Coroanei (1884), a fost numit ad-
ministrator al acestora, funcţie deţinută până 
la sfârşitul vieţii. A fost şi un mare fi lantrop, 
donând Academiei Române o imensă avere 
mobilă şi imobilă primită prin testament de 
la Ioan şi Elena Oteteleşanu (peste 900 ha de 
teren agricol şi păduri, clădiri şi importante 
sume de bani afl ate în bănci), a fi nanţat do-
tarea adecvată a aulei Academiei Române şi 
a ctitorit Muzeul de artă 
Kalinderu, primul muzeu 
privat din România.

Domeniile Coroanei 
au fost constituite prin le-
gea votată în 10/22 iunie 
1884 de Camera Deputa-
ţilor şi Senatul Românei şi 
constau din moşiile Sado-
va şi Segarcea (jud. Dolj), 
Ruşeţu (jud. Brăila), Cocioc (jud. Ilfov), 
Gherghiţa (jud. Prahova), Domniţa (jud. 
Râmnicu-Sărat), Dobrovăţ (jud. Vaslui), Mă-
lini, Borca, Sabaşa – Farcaşa (jud. Suceava), 
Bicaz (jud. Neamţ) şi Buşteni, cu munţii Clă-
bucetul Taurului şi Caraiman (jud. Prahova). 

După Unirea din 1918, la acestea s-a adăugat 
moşia Româneşti (jud. Orhei) din Basarabia. 
Trebuie subliniat că toate aceste moşii au ră-
mas în proprietatea statului (care era consti-
tuită din circa 1200 de moşii), ele fi ind doar 
administrate de Casa Regală.

Casa Regală, prin administratorul ge-
neral, a dorit şi a reuşit să facă din aceste do-
menii exploataţii agricole şi silvice model, în 
care s-a insistat foarte mult pe îmbunătăţirea 
şi modernizarea condiţiilor sociale create să-
tenilor prin construirea de şcoli, biserici, bi-

blioteci, înzestra-
rea cu publicaţii şi 
material didactic 
necesar, ateliere 
şi săli de specta-
col. Instituţie de 
luptă împotriva 
sărăciei, factor de 
educaţie şi cultu-
ralizare a satelor, 

prin metode şi activitate raţionale, Domeniile 
Coroanei au constituit un exemplu a ceea ce 
se poate realiza, într-un timp scurt, într-o ţară 
care făcea paşi mari pe calea dezvoltării.

 
Dr. ing. Amuliu Proca 
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Stagiune promițătoare pentru Orchestra Stagiune promițătoare pentru Orchestra 
Inginerilor Inginerilor Petru GhengheaPetru Ghenghea

Simpozionul „Academicianul Ioan Kalinderu, administratorul 
Domeniilor Coroanei, la 100 de ani de la dispariție“

Ioan Kalinderu

Au trecut câteva luni de absenţă din 
paginile revistei noastre a evocării activită-
ţii celui mai reprezentativ ansamblul artistic 
al inginerilor – Orchestra Inginerilor Petru 
Ghenghea. Ne facem „mea culpa“ pentru 
această scăpare. Pentru revenirea lucrurilor 
în matca normală, prezentăm un pachet de 
„4 în 1“, respectiv patru evenimente de înal-
tă calitate realizate de Orchestra Inginerilor 
de la deschiderea stagiunii 2013 – 2014.  

La 19 octombrie 2013, orchestra a des-
chis cea de-a 58-a sa stagiune, la Câmpina, 
la invitaţia Societăţii Filarmonice locale, 
printr-un concert care i-a avut ca solişti 
pe remarcabilul pianist Viniciu Moroianu, 
în Concertul în re minor, nr. 1 de Johann 
Sebastian Bach, pe violoniştii prof. univ. dr. 
Corina Bura de la Universitatea Naţională de 
Muzică din Bucureşti şi prof. Carmen Spack în 
Concertul pentru două viori în sol minor, op. 3 
nr. 2 de Antonio Vivaldi şi pe soprana Ştefana 
Tiron – solistă a Teatrului de Operetă, mez-
zo-soprana, lector univ. dr. Claudia Codreanu 
de la Facultatea de Canto a Universităţii 
Naţionale de Muzică din Bucureşti, tenorul 
Ionuţ Pascu, de la Filarmonica George Enescu 
şi basul Ştefan Schuller, solist al Teatrului de 
Operă din Braşov,  reuniţi în cvartetul vo-
cal solistic care a interpretat selecţiuni din 
Recviem-ul de Wolfgang Amadeus Mozart. 
Spectacolul, organizat de un mare animator 

al vieţii muzicale câmpinene, Tudor Moisin, 
doctor în muzică, a permis orchestrei, afl ată 
sub conducerea dirijorului său, Andrei Iliescu, 
să dea măsura virtuţilor ei artistice. 

La numai o săptămână mai târziu, la 
27 octombrie, orchestra deschidea stagiu-
nea de concerte educative Clasic e fantastic 
a Filarmonicii George 
Enescu cu spectacolul 
Dimineţi, ceasorni-
ce, despărţiri... şi alte 
surprize... cu Papa 
Haydn, susţinut pe sce-
na Ateneului Român. 
Concertul a fost rea-
lizat după un concept 
artistic al dirijorului 
Andrei Iliescu şi co-
mentat de muzicologul 
dr. Cristina Sârbu, iniţiatoarea şi managerul 
proiectului de concerte educative. 

Ateneul Român a fost, din nou, plin 
până la refuz, la o nouă reprezentaţie a 
Orchestrei Inginerilor Petru Ghenghea, la 
24 noiembrie, cu ocazia concertului tradiţio-
nal, „de toamnă“.  A fost un spectacol dedi-
cat de AGIR laureaţilor în domeniile tehnice 
şi ştiinţifi ce, pentru activitatea desfăşura-
tă în anul 2012. Solistul concertului a fost 
Toma Popovici, un lider al tinerei generaţii 
de mari pianişti. Prestaţia sa în Concertul de 

pian nr. 1, în mi minor de Frédéryk Chopin, a 
fost una de mare altitudine artistică, solistul 
etalându-şi rafi namentul în înţelegerea par-
titurii şi o convingătoare forţă de transmi-
tere a sensibilităţii lucrării. Orchestra a re-
alizat un acompaniament excelent într-unul 
dintre cele mai difi cile concerte romantice. 

Uvertura operei 
Flautul fermecat de 
Mozart, prezentată 
în deschidere, „a 
aşezat“ dintr-un în-
ceput, publicul, în 
starea unui concert 
de mare anvergură, 
printr-o prestaţie 
caracterizată prin 
gust şi echilibru. 
Desigur, Simfonia 

a 5-a, în do minor, A Destinului, prin ca-
litatea sa de „şlagăr“ avea toate premisele 
creatoare de mare succes de public; şi aşa 
s-a şi întâmplat. A fost un spectacol de mare 
ţinută şi transmitem întreaga noastră admi-
raţie dirijorului Andrei Iliescu, afl at la una 
dintre cele mai remarcabile realizări ale sale 
şi ale orchestrei pe care o conduce.

Orchestra Inginerilor a încheiat anul 
calendaristic 2013 aşa cum ne-a obişnuit de 
peste un deceniu, cu Concertul tradiţional de 
Crăciun, ţinut la 18 decembrie, în sala AGIR 

din Bdul Dacia. Concertul de patru viori de 
Vivaldi a avut solişti aleşi dintre membrii 
consacraţi ai orchestrei, precum violoniste-
le Ileana Ioneşti şi Cecilia Lungu, cărora li 
s-au adăugat violoniştii Virginia Teodorescu 
şi Andrei Rubeli, care au primit, cu aceas-
tă ocazie, botezul solisticii. Lucrarea a su-
nat frumos, cu un sunet omogen şi care a 
avut un „aer“ proaspăt. Flautiştii  Liliana 
Ţurcanu şi Ionuţ Vultur au avut o presta-
ţie apreciată în excelentul concert pentru 
două fl aute de acelaşi Vivaldi, iar piesele 
Ave Maria de Schubert şi Cantique de Noel 
de Adolphe Adam, interpretate de soprana 
Mădălina Stan, au adus fi orul minunat al 
vocii umane într-un concert pe de-a-ntregul 
luminos. O menţiune specială pentru piesa 
Festina lente de Arvo Pärt, cântată în pre-
mieră naţională, cu acest prilej. 

Cele patru spectacole au cuprins pro-
grame muzicale distincte, de facturi complet 
diferite, preclasice, clasice, romantice şi 
moderne. Pregătirea unor asemenea progra-
me este apanajul orchestrelor profesioniste 
şi, deopotrivă, al unor muzicieni pentru care 
dăruirea pentru muzică este mai mult decât 
o pasiune. 

Transmitem felicitări şi aprecierile 
noastre admirative minunaţilor noştri in-
gineri-muzicieni şi gratitudinea publicului 
care îi îndrăgeşte. 

Un minunat concert dedicat Crăciunului 
a fost susţinut, la sala Asociaţiei Generale a 
Inginerilor din România (AGIR) din Bucureşti, 
Bdul Dacia nr. 26, de Corurile Concertino 
şi Concertino junior, dirijate de profesoara 
Teodora Ştirbu. Împărtăşindu-şi impresiile, 
prof. Liliana Mitria, de la Liceul Teoretic Horia 
Hulubei, din oraşul Măgurele (liceu unde învaţă 

toţi componenţii Corului 
Concertino junior), re-
marca, sub puternica 

impresie a momentului artistic de înaltă valoa-
re: „Tonul a fost dat de mănunchiul de colinde 
cu titluri sugestive  interpretat de Concertino 
Junior, sub bagheta magică a doamnei profesor 
Teodora Ştirbu. Apoi au intrat, rând pe rând, 
în scenă, solişti, Corul Concertino, fi ecare 
determinaţi şi dornici de un bun dialog cu cei 
prezenţi, căci muzica reprezintă limbajul nos-

tru universal. La unele colinde, spectatorii au 
surprins, ridicându-se în picioare, ovaţionând şi 
susţinând prin aplauze ritmate efortul melodic 
al interpreţilor de a reda credinţa şi evlavia. S-a 
cântat divin Ave Maria, solista Larisa Ştefan, 
studentă la Conservator, punându-şi astfel am-
prenta originală în ceea ce priveşte performa-
rea. Au fost momente de absorbţie artistică şi 
de dăruire spirituală neaşteptată“.

Ca o inspirată concluzie la manifestarea 
despre care relatăm, reţinem aprecierile profe-

soarei Teodora Ştirbu: „Doresc să exprim mul-
ţumirile mele AGIR, alături de mulţumirea su-
fl etească desprinsă din faptul că toţi cei care au 
urcat pe scenă, de la cel mai mic (de 4 ani şi 9 
luni) până la cel mai vârstnic (peste 70 de ani), 
au trăit în acelaşi ritm magia sărbătorilor atât 
de mult aşteptate. Am avut bucuria de a dirija 
cele două Coruri (Concertino şi Concertino ju-
nior), dar şi bucuria de a avea ca oaspeţi copii 
de la Şcoala Gimnazială de Arte nr. 5 şi stu-
denţi ai UNMB, secţia canto“.

Un concert de neuitat
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AGORA  INGINEREASCĂAGORA  INGINEREASCĂ

Cercetarea științifi că în slujba unei 
producții agricole de calitate, de mare 

efi ciență economică și socială 
Convorbire cu acad. Cristian Hera, vicepreşedinte al Academiei Române

– În spiritul preţuirii tradiţiilor, am 
observat că adesea îl evocaţi pe acad. Gh. 
Ionescu-Şişeşti, îi amintiţi concepţia şi ide-
ile, subliniind de fi ecare dată actualitatea 
lor. A fost un model pentru Dvs.?

– Într-adevăr, pentru mine, acad. Gheor-
ghe Ionescu-Şişeşti a fost şi este un model 
de viaţă. Am avut şansa ca, în anul 1960, 
Domnia sa să mă aducă la Academia Româ-
nă ca secretar ştiinţifi c al Secţiei de Ştiinţe 
Biologice şi Agricole. Momentul a avut loc 
după o sesiune la care, în calitate de cer-
cetător ştiinţifi c la Institutul de Cercetări 
Agronomice al României (ICAR), absolvent 
al unei Facultăţi de Agrochimie, am susţi-
nut primul meu referat cu tema „Infl uenţa 
îngrăşămintelor cu azot asupra producţiei şi 
calităţii porumbului siloz“. Era pentru prima 
oară când s-au introdus în tematica de cer-
cetare din România amoniacul anhidru, apa 
amoniacală şi carboamoniacaţii. După pre-
zentare, am fost solicitat să merg în cabine-
tul directorului ICAR, unde l-am întâlnit pe 
acad. Gheorghe Ionescu-Şişeşti.

– L-aţi avut profesor? Cum a fost 
această întâlnire?

– Nu, nu mi-a fost profesor. Aveam 26 
de ani şi mărturisesc că am fost atât de intimi-
dat încât cu greu am putut să fac faţă discuţi-
ei. Mi-a spus că i-a plăcut referatul, că a afl at 
lucruri noi şi, în consecinţă, invitându-mă la 
Academia Română, mi-a semnat decizia de 
încadrare.

– Vă propun să stăruim asupra ideii 
de model. Este foarte important să prezen-
taţi şi unele detalii, deoarece societatea 
noastră are mare nevoie de repere, în pri-
mul rând din domeniul ştiinţei.

– În acest sens doresc, înainte de toate, 
să remarc felul în care m-a tratat, interesul de-
osebit pe care mi l-a arătat mie, ca tânăr cer-
cetător. Am fost uimit ca un om de valoarea 
Domniei sale să fi e atât de interesat de preo-
cupările mele, făcându-mă, astfel, să înţeleg 
că tematica pe care o abordam se cerea tratată 
în continuare cu profunzime şi seriozitate. 
Venind la Academia Română ca secretar şti-
inţifi c, am urmărit îndeaproape felul în care 
discuta cu oamenii, tratându-i cu respect şi cu 
grijă. M-a impresionat şi faptul că, dincolo 
de problemele obişnuite, spunea adesea: „E 
foarte bine că ai citit din domeniul de specia-
litate, dar poate că ar trebui să mai citeşti şi 
o carte de Tolstoi sau de Molière“. După un 
timp, mă întreba: „Ai citit?“. Pe scurt, este 
doar o caracteristică defi nitorie a savantului 
şi omului care m-a făcut să-mi orientez ac-
tivitatea viitoare. I-am cunoscut îndeaproape 
şi familia, care era extraordinar de închegată.

– Şi sub acest aspect v-a fost un model...
– Da, aşa este.

– Să revenim la Academie, unde acad. 
Gh. Ionescu-Șișești a fost vicepreşedinte 
şi preşedinte al secţiei de specialitate. În-
găduiţi-mi să spun că acad. Gr. Antipa, în 
răspunsul dat la discursul de recepţie cu 
tema „Dezvoltarea studiilor despre sol în 
România“, evidenţia, odată cu ţinuta ştiin-

ţifi că, faptul că „a creat o adevărată Şcoală 
cu un stat major de elită“. 

– A fost o realitate atestată de fapte-
le sale de zi cu zi. Bunăoară, preocupările 
curente din Academie se îmbinau cu cele 
de la facultate. Am afl at de existenţa unui 
jurnal al său, scris între anii 1934 şi până în 
1967, anul trecerii sale în lumea veşniciei, 
adică timp de 33 de ani. A scris 27 de ca-
iete, în care erau consemnate şi comentate 
aspectele majore din perioadele respective. 
Am considerat că e de datoria mea să strâng 
aceste caiete pentru a fi  publicate. În anul 
2012 a apărut un volum, în 2013 al doilea, 
urmând ca volumul al treilea să apară la în-
ceputul acestui an. Un sprijin substanţial în 
publicarea „Jurnalului Gheorghe Ionescu-
Şişeşti“ l-am primit din partea istoricului 
Constantin Mocanu, a doamnei ing. Roxa-
na Ionescu-Şişeşti, nora savantului, precum 
şi din partea dr. ing. Doina Argeşeanu şi a 
redactorului-şef, acad. Dumitru Radu Po-
pescu, directorul Editurii.

– Vă mai propun să facem un salt în 
timp, un timp în care v-aţi dedicat cerce-
tării ştiinţifi ce, activitate concretizată în 
285 de lucrări, numeroase participări la 
manifestări naţionale şi internaţionale, 9 
brevete de invenţii şi foarte multe studii şi 
articole. Cum s-ar putea sintetiza această 
deosebit de bogată şi rodnică activitate? 

– Sunt implicat direct în cercetarea şti-
inţifi că românească din 1957, imediat după 
absolvirea facultăţii, când am fost repartizat 
ca cercetător stagiar la Institutul de Cercetări 
Agronomice al României. După împărţirea 
acestuia pe ramuri, am fost repartizat la In-
stitutul de Cercetări pentru Cereale şi Plante 
Tehnice de la Fundulea, care se ocupa de acele 
plante care se cultivau în România în propor-
ţie de 87% şi unde am lucrat din 1962 până în 
1991, când am plecat la Viena. La Fundulea au 
lucrat cercetători de elită, o adevărată şcoală. 
Aş menţiona un moment aproape unic: în 1970 
am fost ales, prin vot secret, director ştiinţifi c 
al Institutului; am văzut concret cum rezulta-
tele cercetărilor erau introduse în producţie 
şi cum agricultura României – care folosea 
recomandările Institutului şi staţiunilor experi-
mentale – prospera. O spun şi cu o doză semni-

fi cativă de durere, deoarece România, ţară cu 
un potenţial agricol extraordinar, mult superior 
altor state din UE, se plasează, din punctul de 
vedere al producţiei pe unitatea de suprafaţă, 
undeva pe ultimele 2 – 3 locuri. 

– Ce se poate face din ceea ce trebuie 
să fi e făcut?

– Vedeţi, nu este sufi cient să ai potenţi-
al de producţie dacă nu este valorifi cat cum 
trebuie. Pentru realizarea unor producţii si-
gure şi stabile pe unitatea de suprafaţă sunt 
necesare măsuri speciale, susţinute de inves-
tiţii, de dotare cu aparatura corespunzătoa-
re şi de aplicarea fără rabat a tehnologiilor 
aferente. Apoi, trebuie să se ţină seama că 
plantele extrag din sol mari cantităţi de sub-
stanţe – azot, fosfor, potasiu – care nu mai 
sunt restituite; am putea vorbi de un fel de 
„minerit“, de extragerea elementelor nutriti-
ve odată cu recolta. Pentru aceasta se impu-
ne aplicarea îngrăşămintelor de orice natură 
– minerale, naturale, verzi – care să conţină 
şi elementele nutritive necesare menţinerii şi 

refacerii fertilităţii solului.

– Să nu uităm schimbările climatice şi 
consecinţele lor, cărora le-au fost dedicate 
numeroase sesiuni ştiinţifi ce. 

– În acest context, se impune şi valo-
rifi carea zestrei de care dispune cercetarea 
ştiinţifi că din ţara noastră. Încă din 1927, 
când a fost înfi inţat Institutul de Cercetări 
Agronomice al României, acad. Gh. Iones-
cu-Şişeşti a fost preocupat de colectarea re-
surselor genetice care să satisfacă cerinţele 
de climă şi de sol din ţara noastră. Odată cu 
înfi inţarea institutelor de specialitate, s-a 
lucrat pentru alegerea acelor caractere care 
să asigure noilor soiuri şi hibrizi rezistenţa 
la condiţiile mai puţin favorabile de mediu, 
specifi ce ţării noastre, la bolile şi dăunătorii 
specifi ci mediului climatic de la noi. 

– Vorbind despre agricultură ca o priori-
tate nu numai la noi, ci pretutindeni în lume, 
l-aş menţiona pe Lester Brown, membru de 
onoare al Academiei Române, care a atras 
atenţia asupra acestei teme fundamentale.

– Aşa este, Lester Brown a publicat 
cartea „Planeta plină, farfuriile goale“, tra-

dusă imediat şi în limba română. Este o lu-
crare pe care o recomand tuturor celor care 
vor să cunoască prin ce a trecut omenirea 
şi, mai ales, la ce s-ar putea ajunge dacă nu 
vor fi  adoptate măsuri până nu vom ajunge 
la epuizarea resurselor. În ultima vreme s-a 
creat o agricultură intensivă pe baza consu-
mului de energie, folosită atât pentru fabri-
carea maşinilor şi utilajelor, pentru folosirea 
lor, ca şi pentru producţia de îngrăşăminte 
chimice. Se adaugă la aceasta creşterea ra-
pidă a populaţiei, ajunsă acum la 7,3 mili-
arde de locuitori din care 1,2 miliarde sunt 
muritori de foame. Trebuie să gândim foarte 
serios şi cu discernământ la ceea ce alegem 
să facem – producţie pentru hrana oamenilor 
sau pentru hrana maşinilor care folosesc bi-
oetanol (din porumb, grâu ş.a.) sau biodiesel 
(plante oleaginoase). Dacă nu este asigurată 
hrana de fi ecare zi se pot genera o serie de 
evenimente nedorite. Derivă de aici că e ne-
cesar să se acorde mai multă grijă solului, 
apei, resurselor genetice, tuturor resurselor 
naturale, acestea contribuind la securitatea şi 
siguranţa producţiei agro-alimentare.

– Aici apare o mare problemă – oame-
nii de ştiinţă fac cercetări, pun diagnostic şi 
oferă soluţii, dar cât şi cum sunt ascultaţi?

– Datoria oamenilor de ştiinţă este să 
realizeze un produs al cercetării care să fi e 
cerut de producătorii agricoli. Cercetătorul 
mai are datoria să facă toate demersurile 
ca rezultatele lor să fi e cunoscute la nivelul 
benefi ciarilor, ca şi al factorilor de decizie 
legislativă şi executivă. Noi aducem la cu-
noştinţă factorilor politici rezultatele cerce-
tărilor, dar nu putem impune hotărârile. De 
aceea ar fi  binevenită o mai strânsă colabo-
rare între cercetarea ştiinţifi că şi factorii de 
decizie, pentru ca rezultatele cercetărilor 
ştiinţifi ce să fi e aplicate, să putem ieşi din 
starea în care ne găsim.

– Pe baza acestor considerente, cum 
ar trebui să privim viitorul?

– Eu, de fel, sunt o fi re optimistă şi 
din această cauză militez pentru schimbarea 
concepţiei de valorifi care a pământurilor ţă-
rii noastre. Trebuie să ne organizăm terito-
riul pentru a produce cât mai mult şi cât mai 
bine pe unitatea de suprafaţă, cu preţuri care 
să aducă benefi cii fermierului, producătoru-
lui. Este necesară o nouă zonare a producţiei 
agricole în conformitate cu schimbările cli-
matice globale şi adaptate la realizările actu-
ale ale cercetării ştiinţifi ce. 

– Cum în luna decembrie 2013 a fost 
marcată, de comunitatea academică, îm-
plinirea vârstei de 80 de ani, îngăduiţi-mi 
să vă urez mulţi ani cu sănătate şi să vă 
bucuraţi de roadele muncii Dvs. de cerce-
tător şi manager. 

Elena Solunca Moise
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Raport CENTGAS: Resur
zăcăminte neconvenționale

În condiţiile în care au loc controverse acute pe tema 
gazelor de şist, Centrul European de Excelenţă în domeniul 
gazelor naturale din argile gazeifere (CENTGAS) a elaborat, 
la iniţiativa Comitetului Naţional Român al Consiliului Mondial 
al Energiei (CNR-CME), Raportul intitulat „Resurse de gaze 
naturale din zăcăminte neconvenţionale – Potenţial şi valo-
rifi care“. Este vorba despre un document comprehensiv, de 
circa 400 de pagini, elaborat în terminologie de specialitate, 
destinat cu precădere specialiştilor petrolişti şi în geoştiinţe. 
Lucrarea nu are caracter confi denţial, va putea fi  consultată 
la sediul CNR-CME şi va fi  transmisă la cerere, în format di-
gital sau pe suport hârtie (cu plata costurilor de multiplicare) 
persoanelor juridice interesate. În baza Raportului compre-
hensiv a fost elaborat un rezumat, de aproximativ 100 de pa-
gini, cu o adresabilitate mai largă, care este postat pe site-ul 
CNR-CME (www.cnr-cme.ro) şi care va fi  transmis autorită-
ţilor centrale şi locale interesate. Ca formă de maximă adre-
sabilitate şi uşurinţă mai mare de parcurgere si înţelegere, a 
fost elaborat şi un abstract de 40 de pagini, postat pe site-ul 
CNR-CME. Din motive lesne de înţeles (spaţiu tipografi c li-
mitat), în cele ce urmează, Univers ingineresc reţine câteva 
elemente esenţiale ale deosebit de importantului document.

Un element important în elaborarea strategiilor în domeniul 
energetic este evaluarea situaţiei actuale. O concluzie importantă 
a specialiştilor din domeniul resurselor energetice (combustibili 
fosili) este aceea că rezervele actuale de ţiţei şi gaze naturale ale 
României se vor epuiza în următorii 25 – 30 de ani (Fig. 1), dacă 
se menţine nivelul actual de extracţie şi consum. Numai că, în 
această perioadă, producţia (extracţia de resurse minerale com-
bustibile) va cunoaşte o scădere continuă, factor ce va determina 
creşterea dependenţei de importuri şi, în mod inerent, creşterea 
preţurilor. De aici decurge cerinţa de a se evalua potenţialul ţării 
în vederea descoperirii altor resurse de combustibili fosili care să 
înlocuiască rezervele de gaze 
naturale, în curs de epuizare, 
ca obligaţie pe care generaţia 
actuală o are pentru a asigura 
resurse energetice generaţiilor 
viitoare. 

Raportul precizează, în 
continuare, ce se înţelege prin 
gaze de şist: „gazele naturale 
afl ate în argile gazeifere, care 
fac parte din categoria zăcă-
mintelor neconvenţionale de 
hidrocarburi şi au compozi-
ţia chimică identică cu cea 
a gazelor naturale din zăcă-
minte convenţionale, respec-
tiv gazul metan“. Precizăm 
că, pornind de la importanţa 
pe plan mondial a valorifi -
cării hidrocarburilor (gaze naturale şi ţiţei) din zăcăminte ne-
convenţionale, CNR-CME a înfi inţat, în anul 2012, Centrul 
European pentru Excelenţă în domeniul gazelor naturale din 
argile gazeifere – CENTGAS. Acesta a avut ca obiectiv prin-
cipal formarea unei echipe complexe de specialişti, cu repu-
taţie naţională şi internaţională, care să întocmească un studiu 
complet privind gazele naturale din argile gazeifere din Ro-
mânia în context european şi internaţional. Pentru realizarea 
Raportului CENTGAS a fost constituit un colectiv format din 
43 de specialişti, din mediul academic, universitar, din institute 
de cercetare şi personalităţi cu o activitate îndelungată în dome-
niile petrolier şi al geoştiinţelor. Activitatea acestui colectiv s-a 
concretizat prin elaborarea Raportului „Resurse de gaze natu-
rale din zăcăminte neconvenţionale – Potenţial şi valorifi care“. 

Documentul conţine un scurt istoric al industriei de 
petrol şi gaze din ţara noastră şi consacră un spaţiu amplu 
potenţialului existent şi modalităţilor de valorifi care a resur-
selor energetice neconvenţionale. De asemenea, ca elemente 
de strictă specialitate, se referă la utilaje, tehnici şi tehno-
logii specifi ce privind forajul, precum şi completarea şi ex-
ploatarea sondelor destinate formaţiunilor neconvenţionale 
de gaze. Întrucât controversele vizează potenţialul impact 
asupra mediului, vom reda o serie de consideraţii ale Rapor-
tului pe această temă.

Cel mai mare efect potenţial asupra mediului din ansamblul 
operaţiunilor petroliere executate pe întreaga durată a concesiu-
nii se regăseşte în faza de dezvoltare, din următoarele motive: 

● se efectuează cel mai mare volum de operaţiuni petro-
liere: zeci de foraje şi sute de operaţii de fracturare hidraulică 
în 4 – 5 ani; 

● suprafaţa ocupată de o locaţie, din care se sapă dirijat 
6 – 10 găuri de sondă (multipad) este de circa 3,6 ha şi se asigură 
exploatarea a 250 ha. Din aceste cifre se constată că, prin săparea 
de multipaduri, suprafaţa totală ocupată la nivelul unui perime-
tru de exploatare este de numai 1,4% sau cel mult 2%, dacă se 
iau în calcul suprafeţele ocupate de drumuri, conducte etc.; 

● poate să apară un efect cumulat asupra mediului, atât 
din punct de vedere al consumului de apă, al trafi cului, zgo-
motului, gestionării deşeurilor (incluzînd apa recirculată, 
rezultată în urma fi surării hidraulice), cât şi al chimicalelor 
utilizate în fl uidul de fi surare. 

Evaluarea impactului operaţiunilor petroliere asociate 
gazelor de şist asupra mediului este un proces complex care 
necesită informaţii detaliate legate de amplasamentele sonde-
lor, structura geologică, hidrogeologică, tectonică şi seismici-
tatea acestor zone de amplasare a sondelor etc., informaţii care 
nu sunt disponibile decât după fi nalizarea etapei de explorare.

Raportul detaliază fi ecare dintre elementele prezentate şi 
relevă principalele măsuri de diminuare a impactului asupra 
mediului.

În ceea ce priveşte impactul economic la nivel naţional şi 
local, documentul abordează aşa numita trilemă a energiei. În 
această privinţă, subliniază: „Gazul natural este esenţial pen-
tru sustenabilitatea oricărui sector energetic, iar posibilitatea 
de a descoperi noi surse este benefi că atât pentru buna funcţio-
nare a acestui sector, precum şi în scopul de a reduce impactul 

asupra mediului. În absenţa 
unor noi surse de gaze natura-
le, într-un interval de aproxi-
mativ 15 ani am putea ajunge 
în mare măsură dependenţi de 
importurile de profi l. Evident, 
această situaţie necesită mă-
suri decisive pentru a extrage 
resurse de gaze noi.

Luând în considerare 
posibila participare a noilor 
surse de gaze naturale în sec-
torul energetic din România, 
rezultă că: 

● Securitatea aprovizio-
nării cu energie este critică 
pentru România şi poate fi , în 
esenţă, îmbunătăţită prin extin-
derea surselor de gaze naturale 

ale ţării şi diversifi carea interconexiunilor cu ţările vecine. 
● Fără intervenţia de noi surse de gaze naturale, inclusiv 

gaze de şist, dependenţa de importuri ar putea deveni în cu-
rând o povară. Experienţa celor două crize de iarnă din cauza 
închiderii sau reducerii importurilor de gaz este relevantă din 
acest punct de vedere. 

● Fără sursele de gaze economice asigurate, România nu 
este în măsură să îşi îndeplinească angajamentele care rezultă 
din aplicarea pachetului energie / schimbari climatice. 

● De asemenea, atingerea obiectivului utilizării surselor 
regenerabile de 24% până în anul 2020 depinde de soluţio-
narea problemei privind funcţionarea echilibrată a sistemului 
naţional de electricitate, unde gazele naturale joacă un rol 
esenţial în soluţia acestei probleme. 

● În esenţă, dezvoltarea acţiunilor de recuperare a gazelor 
neconvenţionale – în conformitate cu toate cerinţele de mediu 
– poate genera avantaje critice la nivel de ţară şi de regiune.“

Raportul prezintă rezultatele de bază ale analizei de im-
pact, punând accentul pe creşterea puternică a producţiei de 
gaz nou, crearea unor importante disponibilităţi pentru export 
şi, implicit, pe diminuarea importurilor, pe posibilităţile de 
reducere a preţului mediu al gazului şi pe crearea de locuri 
de muncă directe şi indirecte, al căror număr total depăşeşte 
18 000. Totodată, se anticipează venitul total la buget (Fig. 2).

În concluziile şi recomandările Raportului, se acordă o 
importanţă deosebită potenţialului geologic al României în 
domeniul analizat. Astfel, se precizează: 

● În România, formaţiuni argiloase cu potenţial gazeifer 
(gaze de şist), de tipul gas shales sunt localizate în unităţi de 
orogen, în structuri cutate (care afl orează la suprafaţă, dar care 
se extind şi în zonele adânci din Carpaţii Orientali), precum şi 
în unităţi de platformă (din foreland-ul carpatic), la adâncimi 
ce depăşesc 2500 – 3000 metri (Platforma Moesică – Câm-
pia Română cu extinderea sa în Dobrogea de Sud, Platforma 
Scitică (Depresiunea Bârladului), sudul Platformei Moldove-
neşti). De asemenea, sunt îndeplinite condiţii potenţiale de 
existenţă, în Depresiunea Getică, Depresiunea Panonică şi 
Bazinul Transilvaniei. 

● Rezultatele analizelor indică un potenţial ridicat pentru 
formaţiunile siluriene din Platforma Moesică, Platforma Scitică 
şi Platforma Moldovenească. În Carpaţii Orientali şi Depresiu-
nea Getică, formaţiunile oligocene au un potenţial mediu. Pen-
tru formaţiunile permiene şi jurasice din Carpaţii Meridionali 
(Zona Reşiţa – Moldova Nouă), pentru formaţiunile carboni-
fere şi jurasice din Platorma Moesică şi pentru cele cretacice 
şi Miocene din Bazinul Transilvaniei, potenţialul este slab. În 
Depresiunea Panonică şi Platforma continentală a Mării Negre 
informaţiile avute la dispoziţie nu permit o astfel de evaluare. 

● Vârsta formaţiunilor de interes acoperă un interval de 
timp de la Paleozoic inferior (Silurian – 425 milioane ani) la 
Neozoic (Paleogen – 30 milioane ani). Cele paleozoice, foar-
te vechi, însumează parametri cu valori optime, apropiate de 
standardele internaţionale. 

● Grosimea formaţiunilor este variabilă (100 – 2000 m), 
iar valorile ei sunt infl uenţate de cadrul tectonic, paleorelieful 
bazinului în timpul acumulării acestora şi de frecvenţa forajelor 
care au interceptat aceste formaţiuni. Pentru faza de exploatare 
trebuie avute în vedere formaţiuni cu grosimi mai mari de 50 m, 
în condiţiile unei omogenităţi litologice. 

● Se consideră formaţiuni cu un bun potenţial acelea în 
care valorile Carbonului Organic Total (TOC) sunt mai mari 
de 2 – 4%, ale refl ectanţei vitrinitului-Ro:1,5%, cu un kerogen 
de tip II-III şi au avut o temperatură de maturare mai mare de 
430 oC. Astfel de formaţiuni pot fi  explorate.

În ceea ce priveşte o altă temă foarte controversată, cea 
referitoare la utilaje şi tehnologii specifi ce, se menţionează o 
serie de aspecte de strictă specialitate, pe baza cărora se for-
mulează următoarea concluzie: „Afi rmăm cu toată convin-
gerea şi certitudinea că în România avem condiţii optime 
pentru forarea sondelor orizontale în vederea exploatării 
gazelor de şist, respectiv instalaţii şi scule de foraj mo-
derne şi performante, utilaje pentru efectuat fracturarea 
hidraulică, proiectanţi şi operatori foarte bine califi caţi 
şi cu bogată experienţă în industria de petrol şi gaze, legi 
şi norme complete şi în acord cu standardele europene şi 
mondiale privind protecţia mediului şi a comunităţilor de 
populaţie din zonele respective ş.a.“.

Întrucât controversele se concentrează – aşa cum am mai 
subliniat – pe tematica protecţiei mediului, Raportul prezintă 
o importanţă deosebită prin concluziile pe care le formulează 
referitoare la impactul extracţiei gazelor neconvenţionale asu-
pra apei, aerului, solului şi subsolului, biodiversităţii, patrimo-
niului şi mediului social economic, cu menţionarea măsurilor 
de reducere, până la generarea unui impact nesemnifi cativ 
(minim, reversibil sau temporar).

Deschidere spre soluții pe baza 
fundamentării științifi ce

Pe ce contăm și cum acționăm

Scop și mijloace

Răspunsuri concrete 
la teme concrete

Fig. 1
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rse de gaze naturale din 
le – Potențial și valorifi care

Apa. Alimentarea cu apă se face fi e din sursele de apă de 
suprafaţă, fi e din cele subterane sau în funcţie de necesarul teh-
nologic de apă. Diminuarea impactului potenţial indus asupra 
apei de desfăşurarea activităţilor din extracţia gazelor de şist se 
realizează printr-o serie de măsuri de protecţie, specifi ce fi ecă-
rei etape a proiectului. Respectarea proiectului tehnic, aplicarea 
tehnologiilor moderne de fracturare hidraulică şi a măsurilor de 
protecţie stabilite vor face ca impactul extracţiei gazelor de şist 
asupra factorului de mediu apă (de suprafaţă şi subterană) să 
fi e redus. În acelaşi timp, nu vor exista evacuări de ape uzate în 
mediu, iar managementul propus pentru apele uzate va asigura 
eliminarea surselor potenţiale de poluare a apelor.

Aerul. Măsurile care se impun pentru diminuarea impac-
tului asupra factorului de mediu aer, pentru fi ecare etapă de 
lucru în parte, se referă, în principal, la aplicarea celor mai 
bune practici la foraj şi la fi surare hidraulică astfel încât la 
traversarea zonelor sensibile din subteran să se evite poluarea 
cu gaz metan. Prin reducerea volumului de lucrări şi stabili-
rea unui grafi c de execuţie şi corelarea grafi celor de lucru ale 
utilajelor din amplasamentele lucrării cu cele ale bazelor de 
producţie, nu sunt de aşteptat depăşiri ale valorilor maxime 
admise. Impactul potenţial generat se apreciază că va fi  redus.

Solul şi subsolul. Seismicitatea. Impactul asupra solului 
şi subsolului se poate manifesta, în special în faza de dezvol-
tare, prin potenţialul de poluare al activităţilor de forare, de 
transport al fl uidelor prin conducte sau cisterne, prin gestiona-
rea deşeurilor lichide şi solide rezultate şi prin trafi cul greu al 
utilajelor. Impactul poate fi  prevenit sau redus la minim prin 
optimizarea şi controlul permanent al acestor activităţi. Riscul 
seismic determinat de exploatarea gazelor neconvenţionale 
este foarte redus. În plus, riscul poate fi  mini-
mizat prin studierea şi planifi carea adecvată în 
avans a operaţiunilor, monitorizarea seismică şi 
stabilirea anticipată a măsurilor necesare elimi-
nării riscului în cazul producerii unor seisme. 

Zgomotul şi vibraţiile. Zgomotele şi vi-
braţiile ca emisii normale ale activităţilor de fo-
raj au, în general, un caracter temporar, efectele 
lor sunt pe termen scurt şi pentru prevenirea im-
pactului negativ asupra lucrărilor şi a mediului 
se pot lua măsuri efi ciente de protecţie. Ampla-
sarea sondelor în zone nepopulate, la distanţă 
de receptorii protejaţi, justifi că aprecierea că 
zgomotul şi vibraţiile nu sunt o sursă potenţial 
semnifi cativă de poluare. 

Biodiversitatea. Impactul generat de activi-
tăţile implicate în extracţia gazelor de şist asupra componentei 
biotice va fi  unul redus ca importanţă. Astfel, agricultura dintr-un 
perimetru redus ca întindere este înlocuită de o activitate industri-
ală temporară, nefi ind necesare măsuri suplimentare faţă de cele 
propuse pentru protecţia apei, solului şi aerului. 

Mediul social şi economic. Lucrările de amenajare a 
platformei de lucru şi drumului de acces, cu infrastructura 
aferentă, vor infl uenţa în sens pozitiv viaţa comunităţii din 
zonă, dar pot introduce în acelaşi timp şi potenţiali factori de 
disconfort pentru populaţie. Lucrările propuse a fi  desfăşurate, 
dublate de o serie de măsuri de protecţie, vor avea un impact 
preponderent pozitiv asupra populaţiei din zonă, determinând 
o îmbunătăţire a situaţiei socio-economice locale şi zonale, 
atât pe termen scurt, cât şi pe termen lung. 

Condiţiile culturale, etnice şi patrimoniale. Impactul 
potenţial prognozat se va manifesta strict în zona de desfăşu-
rare a lucrărilor, pe perioade scurte de timp. Impactul potenţial 
este reversibil, astfel încât va fi  eliminat complet la fi naliza-
rea lucrărilor. Evitarea unor eventuale incongruenţe de ordin 
material se face prin întocmirea proiectelor astfel încât să nu 
fi e afectat patrimoniul cultural naţional şi local, pe baza unui 
studiu de fezabilitate care să includă monumentele şi siturile 
de patrimoniu din aria ce va fi  afectată de investiţia vizată. 

În scenariul luat în considerare, au fost formulate con-
cluzii importante cu privire la impactul producţiei de gaze noi 
referitoare la:

(i) Import şi evoluţia exportului – creşterea producţiei de 
gaze neconvenţionale fi ind mai mare decât evoluţia preconi-

zată a consumului intern (dată de evoluţia PIB) poate condu-
ce, la începutul deceniului următor, la posibilitatea exportului 
de gaze din România. Evident, există şi alte alternative pentru 
a gestiona excesul de gaze, cum ar fi  de a umple depozitele 
subterane pentru utilizare ulterioară. 

(ii) Impactul asupra PIB la preţurile de import curente 
de gaze – impactul asupra PIB este semnifi cativ (aproximativ 
1,5%). Având în vedere că producţia de gaz nou se substituie 
importurilor în economia românească, impactul asupra PIB 
este în continuă scădere şi se poate chiar inversa odată expor-
tul început, la valori în intervalul de la 0,5% din PIB. Trebuie 
remarcat că această situaţie scade puternic vulnerabilitatea 
economiei, dar, pe de altă parte, aceasta va necesita o creştere 
a reţelei de gaze cu o nevoie de mai multe investiţii cerute de 
export şi / sau de creşterea capacităţii de stocare a gazelor.

(iii) Un alt rezultat important este reducerea semnifi -
cativă a preţului gazului în piaţă din cauza cantităţilor mari 
ale producţiei de gaze noi, care elimină importurile de gaze 
scumpe. Reducerea preţului la gaze imediat este de aproxima-
tiv 12%, în timp ce reducerea globală pentru perioada de timp 
dată este de aşteptat să fi e de aproximativ 33%. De fapt, până 
în 2019, preţul va creşte, deoarece importurile vor compensa 
reducerea producţiei interne de gaze clasice şi apoi producţia 
de gaz nou va începe scăderea preţurilor. 

(iv) Impactul asupra locurilor de muncă la nivel naţional 
se măsoară prin intrările fi scale la bugetul de stat (rezultat din 
impozitare de locuri de muncă), care ajung la valori substanţiale 
(de zeci de milioane de dolari SUA). Prin comparaţie impozitul 
pe profi t este mai mic – un rezultat care subliniază importanţa 
creării de locuri de muncă în producţia de gaze noi. Numărul 

de locuri de muncă indirecte pentru fi ecare loc de muncă direct 
a fost luat, în mod puţin conservator, a fi  la un nivel mai scăzut, 
de 3. Chiar şi aşa, impactul asupra bugetului este substanţial şi 
în judeţele în care locurile de muncă directe sunt create, este de 
aşteptat să asistăm la creşterea activităţii economice locale după ce 
producţia de gaz nou este începută. Locurile de muncă directe sunt 
considerate la 2000 dolari / loc de muncă / lună, în timp ce pentru 
cele indirecte la 1500 dolari / loc de muncă / lună şi impozitele la 
50%, ceea ce permite să estimăm totalul veniturilor bugetare la 
176,2 milioane dolari / an. Nu s-au evaluat efectele asupra dezvol-
tării comunitare la nivelul de educaţie, dezvoltarea culturală sau 
companii fondatoare, care necesită un studiu mai extins.

În baza analizei multidisciplinare a unor aspecte geologi-
ce, tehnice, economice, de protecţie a mediului şi de legislaţie, 
cu impact semnifi cativ asupra explorării şi exploatării gazelor 
naturale neconvenţionale, autorii studiului fac o serie de reco-
mandări, din care reţinem: 

● Desfăşurarea unor cercetări sistematice în vederea de-
terminării resurselor existente, atât prin programe de cercetare 
ştiinţifi că fundamentală, fi nanţate de bugetul de stat, cât şi prin 
concesionarea perimetrelor respective unor companii capabile 
să suporte costurile ridicate ale explorării geologice şi geofi -
zice şi prin foraje de mare adâncime (3000 – 4000 m); for-
maţiunile vechi, paleozoice şi în special siluriene, din spaţiul 
forelandului carpatic, pot fi  de un maxim interes;

● Introducerea şi impunerea utilizării celor mai noi teh-
nologii şi reguli de bună practică în forajul şi exploatarea 
gazelor neconvenţionale, caracterizate printr-un grad ridicat 

de performanţă, siguranţă şi riscuri insignifi ante de a produce 
daune populaţiei şi mediului; 

● Trebuie valorifi cate şi în România (nu numai în străină-
tate) pregătirea şi experienţa specialiştilor implicaţi în activităţile 
de foraj, cât şi a celor implicaţi în problemele ce ţin de protecţia 
mediului în explorarea şi exploatarea gazelor de şist prin fractura-
re hidraulică în condiţii de securitate tehnică şi ecologică; 

● Monitorizarea calităţii factorilor de mediu. Elaborarea 
şi aplicarea unui plan de monitorizare a calităţii factorilor de 
mediu, cu identifi carea efectelor pe care le au lucrările de rea-
bilitare asupra mediului în perioada de construcţie, precum şi 
după fi nalizarea lucrărilor. Planul va conţine punctele care vor 
fi  monitorizate, parametrii monitorizaţi, frecvenţa de monito-
rizare. Sunt necesare consultări interactive şi permanente cu 
autorităţile pentru a se fi naliza şi concretiza măsurile ce se vor 
implementa şi aplica (de exemplu, oprirea lucrărilor, măsuri 
de diminuare a efectelor etc.) pentru fi ecare tip de impact;

● Elaborarea impactului economic pentru scenarii diferi-
te de dezvoltare a domeniului gazelor neconvenţionale, pentru 
a oferi decidenţilor politici posibilitatea alegerii strategiei op-
time de valorifi care a resurselor ţării; 

● Introducerea unor noi reglementări tehnice referitoa-
re la amplasamentul şi construcţia sondelor, monitorizarea şi 
controlul operaţiunilor petroliere, concomitent cu întărirea ca-
pacităţii operaţionale de reglementare, monitorizare şi control 
a autorităţilor competente din domeniu.

În opinia autorilor studiului, elaborarea unei strategii na-
ţionale de valorifi care a resurselor naturale pe termen mediu 
(2013 – 2020) şi lung (2013 – 2050) trebuie să ia în conside-
rare următoarele elemente: 

● România are o poziţie geografi că favorabilă;
● România dispune de resurse energetice de o mare di-

versitate; 
● Resursele minerale au o repartiţie armonioasă, echili-

brată în raport cu marile centre urbane, industriale sau în ra-
port cu infrastructura;

● România are o tradiţie îndelungată, de peste 150 de 
ani, în domeniul petrolier, care poate fi  utilizată în valorifi ca-
rea resurselor neconvenţionale;

● Descoperirea timpurie face ca majoritatea zăcăminte-
lor de ţiţei şi gaze naturale să fi e în stadiu avansat de exploata-
re, cu producţia în declin, dar există premise de dezvoltare în 
adâncime şi în extindere a acumulărilor cunoscute;

● Se conturează existenţa unor resurse neconvenţionale, cu 
posibiliate de utilizare într-un viitor apropiat, în condiţiile unor 
investiţii adecvate în cercetare fundamentală şi în explorare;

● Accesarea ajutoarelor de restructurare pentru moder-
nizarea şi retehnologizarea operaţiunilor de exploatare (prin 
Proiecte UE);

● Dezvoltarea bazei naţionale de resurse minerale prin 
programe anuale de cercetare geologică; fi nalizarea unei bănci 
centralizate de date privind resursele minerale, clasice şi ne-
convenţionale. Agenţia Naţională pentru Resurse Minerale are 
în lucru acest proiect;

● Asigurarea stabilităţii condiţiilor contractuale şi acorda-
rea unor facilităţi fi scale adecvate, în baza unor analize elabo-
rate ale raportului costuri de producţie/preţul ţiţeiului şi gazelor 
naturale, în vederea valorifi cării maximale a rezervelor ţării;

● Utilizarea unor rezerve de ţiţei şi gaze naturale pe plan 
local prin reactivarea exploatării unor zăcăminte a căror ex-
ploatare a încetat, element ce poate să contribuie la dezvoltare 
regională şi la formarea personalului necesar acestor activităţi.

Ca o concluzie fi nală, autorii Raportului CENTGAS con-
sideră că precizarea potenţialului României de gaze din zăcă-
minte neconvenţionale, apreciat ca semnifi cativ, şi trecerea la 
explorarea sistematică şi exploatarea acestora, este o oportu-
nitate şi o necesitate a momentului în condiţiile aplicării unor 
tehnologii moderne şi adopătării unui cadru de reglementare 
adecvat, care să reducă riscurile potenţiale la valori acceptabile. 

În prim plan, criteriile 
efi cienței economice

„Materie primă“ pentru factorii 
decidenți

Fig. 2

https://biblioteca-digitala.ro



6 UNIVERS INGINERESC    Anul XXIV  Nr. 1 (551)  1 – 15 ianuarie 2014

SUB  LUPA  ACTUALITĂŢIISUB  LUPA  ACTUALITĂŢII

La 5 decembrie 2013, Club Feroviar 
şi Asociaţia Industriei Feroviare (AIF) au 
organizat Galele Feroviare 2013, acordând 
premiile de excelenţă în domeniul feroviar. 
La această ediţie, din cele şase premii, patru 
premii au fost acordate companiilor din do-
meniul transportului public pe şină.

Premiul de excelenţă în domeniul fe-
roviar pentru dezvoltarea transportului 
local pe şină a fost acordat Primăriei Mu-
nicipiului Iaşi pentru investiţiile importante 
în modernizarea liniilor de tramvai, pentru 
programul de modernizare a vehiculelor de 
tramvai şi sprijinirea activităţilor de constitu-
ire a Zonei Metropolitane de Transport Iaşi.

Premiul de excelenţă în domeniul fe-
roviar pentru păstrarea patrimoniului a 
fost acordat Companiei de Transport Public 
Arad pentru efortul de păstrare a patrimo-
niului liniei de cale ferată electrifi cată Arad 
– Podgoria. „Linia funcţionează pe o lungi-
me de 60 de km şi a fost construită pentru 

a asigura relaţia dintre oraş şi zona viticolă 
şi agricolă din estul acestuia. Aceasta este 
prima linie de cale ferată electrifi cată de pe 
teritoriul actual al României“, a declarat Pe-
tre Cuvineanu, director tehnic al CTP Arad.

Premiul de excelenţă în domeniul fe-
roviar pentru activitate industri-
ală a fost acordat companiei Swie-
telsky pentru reuşitele în domeniul 
reconstrucţiilor de infrastructură de 
tramvai şi cale ferată convenţio-
nală. Unul dintre cele mai recente 
proiecte fi nalizate cu succes este 
reconstrucţia liniilor de tramvai din 
Cluj-Napoca, unde compania a par-
ticipat în consorţiu cu alţi construc-
tori locali şi internaţionali.

Premiul de excelenţă în do-
meniul feroviar pentru afacerea anului a 
fost acordat companiei Oradea Transport 
Local pentru identifi carea şi folosirea cu 
succes a unor surse de fi nanţare alternative 

în scopul sprijinirii activităţii de întreţinere 
a materialului rulant şi construirea unui la-
borator modern de mecatronică.

Premiul de excelenţă în domeniul 
feroviar pentru păstrarea tradiţiei a fost 
acordat Asociaţiei pentru păstrarea liniilor 

ferate înguste din România pentru efortul 
depus în ultimii ani pentru reconstrucţia şi 
repornirea activităţilor pe diverse linii de 
cale ferată îngustă din România. „În acest 

an am transportat 5000 de persoane în Mol-
doviţa. Această activitate o fac din plăcere şi 
pasiune, însă pot să spun că în ultimii patru 
ani am depus eforturi mari pentru a continua 
acest proiect. Din ultimii patru ani, acesta 
este primul moment în care simt că activita-
tea noastră este răsplătită“, a declarat Georg 
Hocevar, preşedintele asociaţiei.

Premiul de excelenţă în domeniul 
feroviar pentru întreaga activitate a 
fost acordat domnului Ion Stafi e pentru 
activitatea desfăşurată în slujba căii fera-
te şi introducerii celor mai bune principii 
şi tehnologii de construcţie şi întreţinere a 
infrastructurii feroviare. „Este un premiu 
important pentru mine, întrucât mi-am 
desfăşurat întreaga activitate în domeniul 
feroviar. Nu putem vorbi de un stat civili-
zat fără a vorbi de calea ferată şi trebuie să 
ne gândim că un stat nu are un viitor fără 
transportul feroviar“, a precizat Ion Stafi e. 
(Sursa: Club Feroviar) 

Transportul local pe șină, cap de afi ș la Galele Feroviare 2013

Telelucrul are în prezent o tendinţă de 
dezvoltare explozivă la nivel mondial. În 
Statele Unite, datele ofi ciale arată că tele-
lucrul a crescut cu 61% între 2005 şi 2009.

De curând, Biroul de Management şi 
Buget al SUA a defi nitivat noua strategie di-
gitală printr-un memorandum al preşedin-
telui Barack Obama 
(„Guvernarea digitală: 
Construirea platformei 
sec. XXI pentru a servi 
mai bine poporul ame-
rican“). Componentele 
esenţiale ale noii stra-
tegii sunt mobilitatea 
forţei de muncă prin 
telelucru şi informarea 
publică prin intermediul 
telefoanelor mobile.

Planul elaborat la Casa Albă pune ac-
centul pe interoperabilitatea şi accesibilitatea 
agenţiilor guvernamentale în dezvoltarea in-
frastructurii IT pentru telelucru. „Mobilitatea 
nu înseamnă doar utilizarea noilor tehnolo-
gii, dar şi refl ectarea unei schimbări funda-
mentale privind modalitatea, timpul şi locul 
în care cetăţenii noştri şi angajaţii muncesc 
şi interacţionează. Tehnologia mobilă – dis-

pozitivele, infrastructura şi aplicaţiile nece-
sare pentru a suporta mobilitatea cetăţenilor 
şi a forţei de muncă – este o cerinţă critică a 
mobilităţii, dar este doar o parte a comutării 
profunde a mediului de desfăşurare a mobili-
tăţii“, se relevă în memorandum.

Strategia se referă în mod explicit la 
telelucru: „Întrucât noile tehnologii sunt in-

troduse în mediul 
federal, politicile 
care guvernea-
ză managementul 
identităţii şi cel 
credenţial trebuie 
revizuite pentru a 
permite introduce-
rea noilor soluţii 
care funcţionea-
ză mai bine într-o 
lume mobilă. În 

mod egal, odată cu dezvoltarea noilor teh-
nologii, regulile telelucrului trebuie revizuite 
pentru a permite angajaţilor să lucreze din 
orice locaţie, atât timp cât dispozitivul folosit 
şi conexiunea sunt sufi cient de sigure“.

Pe termen lung, telelucrul poate ge-
nera schimbări masive în geografi a urbană, 
de care edilii oraşelor trebuie să ţină cont. 
Unele industrii vor rămâne concentrate spre 

centrul oraşului, dar multe locuri de muncă, 
în special cele orientate spre servicii, vor 
migra spre suburbii. Va fi  din ce în ce mai 
greu de distins între activităţile recreative 
de petrecere a timpului liber şi orele petre-
cute „la locul de muncă“.

Telelucrul prezintă numeroase avan-
taje, precum: creşterea presiunii asupra in-
dustriei pentru a reduce costurile simultan 
cu îmbunătăţirea serviciilor; îmbunătăţirea 
calităţii mediului, în special prin impactul 
asupra drumurilor şi maşinilor; apariţia unei 
economii de reţea în care telelucrul şi co-
merţul electronic vor juca un rol central; o 
creştere a rolului individului şi a întreprin-
derilor mici şi mijlocii.

În România, telelucrul, în ciuda faptului 
că nu este considerat o opţiune de strategia 
digitală actuală, se dezvoltă rapid în cadrul 
fi rmelor private, în special al celor cu capital 
străin, şi practic nu există în instituţiile pu-
blice, deşi recentele catastrofe au demonstrat 
utilitatea acestuia. Sistemul de telelucru bine 
pus la punct a stat la baza deciziei de a în-
chide birourile federale din SUA în zonele 
metropolitane pentru a se lucra de la distanţă 
pe perioada catastrofelor naturale. 

Societatea Română pentru Telelucru 
vrea să răspundă unei necesităţi de piaţă: 

un loc unde se pot găsi informaţiile ne-
cesare şi răspunsuri corecte şi serioase la 
problemele care implică telelucrul, comer-
ţul electronic, telecooperarea. Societatea 
Română pentru Telelucru intenţionează să 
devină un punct de referinţă pentru mem-
brii săi şi pentru toţi cei interesaţi în dez-
voltarea noilor modalităţi de lucru.

Îi aşteptăm pe cei interesaţi să se 
înscrie în Societatea Română pentru Te-
lelucru astfel încât, împreună, să ajutăm 
la elaborarea şi adaptarea reglementărilor 
specifi ce, să iniţiem şi să asigurăm mani-
festări şi să ne constituim într-un forum 
de vârf atât pentru telelucrători, cât şi 
pentru organizaţiile care implementează 
acest sistem, o referinţă pentru informaţi-
ile de cea mai bună calitate şi pentru pro-
movarea telelucrului.

Pentru detalii, vă rugăm să contactaţi 
pe Nicolae Sfetcu, tel.: 0745 526 896, email: 
nicolae@sfetcu.com. Pentru înscrierea în So-
cietatea Română pentru Telelucru, vă rugăm 
să contactaţi Asociaţia Generală a Ingineri-
lor din România, Calea Victoriei nr. 118, etaj 
1, sector 1, Bucureşti,  tel.: 021 316 8993, 
021 316 8994, email: offi ce@agir.ro.

Nicolae Sfetcu 

Societatea Română pentru Telelucru: Adaptarea la globalizarea digitală

Am primit de la un cititor al publica-
ţiei noastre, Bogdan Chivulescu, stabilit în 
Canada, următorul text în care prezintă, pe 
scurt, un interesant proiect la care lucrea-
ză, în calitate de inginer mecanic, din mai 
2011. Precizăm că autorul a fost implicat, 
de-a lungul anilor, în diverse proiecte de 
consultanţă tehnică şi proiectare în indus-
tria petrolului, gazelor naturale şi a gene-
rării energiei electrice pe bază de cărbune.

Proiectul, în valoare de 1,24 miliarde 
de dolari, este unic în lume ca amploare 
şi integrare comercială a unei tehnologii 
inovatoare: captură şi sechestrare de car-
bon după combustie, cuplate cu generare 
de energie electrică din cărbune. Proiectul 
este un parteneriat între Guvernul Canadian, 
Guvernul Provincial din Saskatchewan şi 

SaskPower, furnizorul principal de energie 
electrică al provinciei Saskatchewan.

Acest proiect are ca scop modernizarea 
technologiei învechite folosită într-una din 
unităţile termocentralei electrice Boundary 
Dam afl ată lângă localitatea Estevan din 
sudul provinciei Saskatchewan. Noua uni-
tate reamenajată va produce peste 110 MW 
de energie electrică curată, iar dioxidul de 
carbon capturat în urma procesului va fi  
folosit pentru îmbunătăţirea randamentului 
de extragere a petrolului în alte proiecte sau 
stocat în acvifere saline de mare adâncime. 
Se estimează că această tehnologie va capta 
anual un milion de tone de dioxid de carbon.

Cea mai mare parte a dioxidului de car-
bon capturat va fi  vândut fi rmei Cenovus, un 
operator major canadian în domeniul extra-
gerii de petrol şi gaze naturale. În acest scop, 

Cenovus a iniţiat construirea unei conducte de 
transfer a dioxidului de carbon, lungă de 65 km, 
între termocentrala Boundary Dam şi exploata-
rea sa petrolieră din Weyburn, Saskatchewan. 
Aici, dioxidul de carbon va fi  injectat sub pre-
siune în puţurile de exploatare a 
petrolului, unde va spori randa-
mentul de extragere.

Restul dioxidului de car-
bon va fi  stocat în subteran 
prin injecţie în acvifere saline 
unde va putea rămâne timp 
de sute sau chiar mii de ani. 
Zonele de stocare vor fi  atent 
supravegheate cu ajutorul unui 
sistem de monitorizare specializat, achiziţio-
nat de la fi rma japoneză Chugai Technos. 
Posibilitatea de desorbţie a dioxidului de car-
bon din formaţiunile de mare adâncime unde 

este stocat este, oricum, extrem de redusă şi 
chiar în cazul unei desorbţii accidentale, ris-
curile de mediu sunt minore. 

În funcţie de succesul acestui proiect 
inovator, SaskPower intenţionează să apli-

ce tehnologia de 
captare şi seches-
trare de carbon 
şi la altele dintre 
termocentralele 
sale şi să popu-
larizeze această 
tehnologie pe 
plan mondial 
printr-un con-

sorţiu tehnologic – SaskPower CCS Global 
Consortium – care a demarat în 2013.

Bogdan Chivulescu 

Boundary Dam – un proiect demo de captură și stocare de carbon
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În ultimii ani, Sucursala AGIR Dolj 
a programat activităţile importante în ziua 
de joi. Pentru a păstra regula, Adunarea 
Generală a fost programată pentru joi, 14 
noiembrie 2013, ora 18,00, în Sala Albastră 
a Universităţii din Craiova, frumos renovată 
şi plasată în zona centrală a oraşului. A fost 
un prilej de reîntâlnire între membrii mai 
vechi, iar pentru cei mai noi – Vişan Elena, 
Ascunseanu Ionuţ – un prilej de a face cunoş-
tinţă cu veteranii. Faptul că reuniunea fusese 
anunţată cu o lună înainte, că preşedintele 
Sucursalei ne-a anunţat pe fi ecare dintre noi 
printr-un e-mail personalizat, că sala aleasă 
este situată într-o zonă uşor accesibilă, că a 
fost  programată la o oră convenabilă pentru 
mulţi dintre noi, a făcut posibilă participarea 
majorităţii membrilor Sucursalei.

Activitatea desfăşurată în perioada 
2009 – 2013 a fost prezentată prin tradiţio-
nala Dare de seamă într-o manieră atractivă, 
în PowerPoint. În stânga, ce ne-am propus în 
2009. În dreapta, ce s-a făcut. Unele obiecti-

ve au fost îndeplinite integral, altele parţial. 
Cei prezenţi la Adunarea Generală erau în 
cunoştinţă de cauză, pentru că au participat 
la activităţile menţionate, acestea fi ind anun-

ţate pe site-ul AGIR Dolj (http://www.agir-
dolj.ro) sau pe site-ul AGIR (http://www.

agir.ro). Oricum, această prezentare ne-a 
confi rmat că activita tea Sucursalei AGIR 
Dolj este adaptată la aşteptările multora din-
tre noi.

În interven-
ţiile lor, numeroşi 
participanţi, între 
care ing. Nicolae 
Morariu, ing. 
Ionuţ Filip, dr. 
ing. Traian Crişu, 
au adus elemen-
te concrete care 
au întregit ima-
ginea activităţii 
Sucursalei. Demn 
de reţinut este 
şi faptul că s-au 
formulat şi pro-
puneri valoroase 
(prof. dr. ing. Ioan 

Popa, ing. Victor Lăcătuş). Unii dintre cei 
care, din motive obiective, nu au putut fi  pre-

zenţi au trimis în scris propunerile lor (ing. 
Dumitru Ţapu, dr. ing. Anişoara Popescu). 
În intervenţiile participanţilor s-a pus accen-
tul pe o mai puternică ancorare a AGIR în 
realităţile noastre economico-sociale (prof. 
dr. ing. Maria Brojboiu, prof. ing. Carmen 
Mocanu).

De remarcat că s-au ales, în Comitetul 
Sucursalei, pe lângă funcţiile prevăzute în 
Statut (preşedinte – prof. dr. ing. Gheorghe 
Manolea, vicepreşedinte – dr. ing. Traian 
Crişu, secretar – şef lucr. dr. ing. Laurenţiu 
Alboteanu) şi alte trei persoane care, prin 
atribuţiile primite, au posibilitatea să contu-
reze mai bine activitatea acestei structuri te-
ritoriale: dr. ing. Bălteanu Mihnea – Relaţia 
cu industria, şef. lucr. dr. ing. Ştefan Buzatu 
– Relaţia cu învăţământul superior, prof. 
ing. Tatiana Bălăşoiu – Relaţia cu învăţă-
mântul preuniversitar.

Tatiana Bălăşoiu
Sucursala AGIR Dolj 

Sucursala AGIR Constanţa a orga-
nizat recent un workshop având ca scop 
creşterea interesului şi implicării ingineri-
lor constănţeni în activităţi de cercetare, 
expertiză, consultanţă. Lucrările au fost 
selectate urmărind punerea la dispoziţie 
a unor bune practici, identifi carea de noi 
direcţii şi modalităţi de abordare, insistând 
pe noi tehnologii de pregătire continuă.

Prezentăm, pe scurt, în cele ce ur-
mează, lucrările susţinute:

1. Aspecte metodologice 
în modelarea hibridă 
(dr. ing. Emil M. Oanță, 
Universitatea Maritimă din 
Constanța)
Lucrarea prezintă un model hibrid, con-

ceput pentru determinarea deformaţiilor şi 
tensiunilor din blocul de cilindri ai motorului 
12B165 fabricat la MASTER SA, cu destina-
ţie navală – militară. Astfel, modelul hibrid 
integrează studii analitice, numerice şi expe-
rimentale cu scopul de a obţine o acurateţe 
maximă a rezultatelor. Rezultă un model cu 
elemente fi nite, calibrat cu date experimen-
tale, care este folosit pentru studii ulterioare: 
● optimizarea greutăţii, fi ind obţinută o scă-
dere cu 13% a acesteia; ● infl uenţa instalării 
motorului pe o structură deformată (navală) 
asupra stării de deformaţie şi tensiune; ● 
evaluarea stării de tensiune pentru un bloc de 
cilindri fabricat din fontă cenuşie, varianta 
iniţială fi ind fabricată din aluminiu.

Metodologia cercetării a fost detaliat pre-
zentată, fi ind evidenţiate aspecte interesante 
referitoare la conceptele urmărite, integrarea 
studiilor, interfeţele software dezvoltate, reali-
zarea experimentului prin care sunt determina-
te deformaţiile din blocul de cilindri aparţinând 
motorului în funcţiune – lanţul de măsurare 
conceput, programul de cercetare experimen-
tală, prelucrarea datelor, metodele numerice 
originale folosite în calculul unor parametri 
tehnici. Studiul prezentat reprezintă sinteza pri-
mei teze de doctorat a autorului, în domeniul 
inginerie mecanică, evaluată prin 86 de referate 
de apreciere semnate de 106 specialişti.

În urma dezbaterilor a rezultat că acest 
proiect este un exemplu reprezentativ de 

bună practică atât din punct de vedere al 
abordării metodologice şi tehnice, cât şi al 
aplicării concrete a cercetării conectate cu 
domeniul economic.

2. Realizare proiecte de 
cercetare utilizând fonduri 
europene. Exemplifi care: 
proiect PN II – ECOMAGIS 
– Implementation of a 
complex GIS for Ecosystem-
based Management, through 
integrated monitoring 
and assessment of the 
biocoenosis status and 
its evolution trends în the 
fast changing environment 
(dr. ing. Răzvan Mateescu 
– Institutul Național de 
Cercetare-Dezvoltare Marină 
Grigore Antipa; ing. Nicolae 
Fildan – SIVECO România)
Scopul proiectului este de a crea o reţea 

ştiinţifi că şi tehnologică prin implementarea 
unui sistem informaţional integrat care să 
susţină activităţile de management al zonei 
costiere pentru protecţia efi cientă a acesteia 
şi pentru conservarea şi reabilitarea ecosiste-
mului litoralului românesc. Metodele GIS de 
analiză a datelor spaţiale pot oferi o înţelege-
re crucială în procesul de selecţie a soluţiilor 
de protecţie costieră şi marină şi pot constitui 
motorul unui management operaţional bazat 
pe ecositem. Principalele rezultate aşteptate:

■ Evaluarea vulnerabilităţii sistemu-
lui marin şi costier românesc şi dezvoltarea 
demersurilor de implementare a practicilor 
europene de gestiune integrată a zonei cos-
tiere/ICZM;

■ Evaluarea riscului/răspunsului siste-
mului costier la acţiunea factorilor naturali 
şi antropici pe sectoare specifi ce;

■ Managementul riscului – dezvoltarea 
metodelor de management de risc în situaţii 
speciale/pe sectoare.

■ Recomandări pentru dezvoltarea Pla-
nului de Acţiune pentru gestiunea integrată a 
zonei costiere româneşti/ICZM.

În concluzie, este o abordare interdisci-
plinară care are ca obiectiv principal crearea 

unui sistem informatic integrat necesar unui 
management costier performant bazat pe 
nevoile ecosistemului, accesibil atât publicu-
lui larg, cât şi instituţiilor implicate în luarea 
deciziilor în acest domeniu.

3. Susținerea dezvoltării 
expertizei inginerești. 
Scurtă prezentare SETEC. 
Exemplifi care: expertiza 
tehnică în domeniul aviației 
(dr. ing. Dragoș Popa – 
SETEC)
Prezentarea s-a focusat pe detalierea 

cadrului legislativ care reglementează acti-
vitatea de expert tehnic extrajudiciar şi con-
sultant AGIR şi pe prezentarea facilităţilor 
oferite de SETEC pentru formarea şi acredi-
tare ca expert tehnic extrajudiciar. Se are în 
vedere dezvoltarea unor standarde specifi ce 
în expertiza extrajudiciară românească alini-
ate la standardele europene şi internaţionale, 
precum şi promovarea competenţei şi imagi-
nii experţilor tehnici AGIR.

De asemenea, este precizat cadrul 
larg de realizare a unei expertize: ● Par-
tea introductivă – preambulul expertizei; ● 
Descrierea efectuării expertizei; ● Conclu-
ziile expertului. În acest sens, se prezin-
tă importanţa documentaţiei de evidenţă 
tehnic-operativă în realizarea expertizei 
tehnice în strânsă corelare logică şi func-
ţională cu datele obţinute pe teren prin ex-
pertizare directă şi indirectă.

De un interes deosebit s-au bucurat şi 
cele două expertize din domeniul aerona-
utic. Sunt o exemplifi care practică a unor 
proceduri şi metodologii pentru două cazuri 
practice care au un înalt nivel de complexi-
tate şi rigurozitate (exemplifi care: Expertiza 
tehnică a uzurii sistemului perii colector al 
echipamentului de bord electroventilator 
cu dublu fl ux din instalaţia A/C, funcţie de 
orele de funcţionare în zbor de la ultima in-
specţie tehnică. Propuneri de remediere, risc 
asociat – implicaţii juridice şi fi nanciare).

4. Îmbunătățirea pregătirii 
tehnice a viitorilor ingineri. 
Exemplifi care: proiect POS 

DRU Formarea continuă 
a profesorilor de științe 
tehnologice în societatea 
cunoașterii (dr. ing. Gabriel 
Raicu – Universitatea 
Maritimă Constanța; ing. 
Nicolae Fildan – SIVECO 
România) 
Implementarea proiectului face posi-

bilă acoperirea nevoilor de formare a unui 
număr de 1000 de cadre didactice din do-
meniul ştiinţelor tehnologice într-o manie-
ră accesibilă şi atractivă. S-a impus un pro-
gram coerent şi sustenabil de formare con-
tinuă, axat pe o structură de tip curs integrat 
având atât o componentă tradiţională de ore 
faţă-în-faţă, cât şi studiu individual online, 
evaluare, resurse auxiliare disponibile pe o 
platformă virtuală. Programele de formare 
continuă dezvoltate – „Abilitarea curricu-
lară a profesorilor de ştiinţe tehnologice în 
societatea cunoaşterii“ şi „Dezvoltare pro-
fesională continuă pe componenta instrui-
rii diferenţiate a elevilor şi oportunităţi de 
carieră didactică pentru profesorii de şti-
inţe tehnologice în societatea cunoaşterii“ 
au pus la dispoziţia celor din grupul ţintă, 
întocmai ca şi titulatura lor metopică, o 
suită de mijloace educaţionale centrate pe 
valorile general acceptate de învăţământul 
european. Un rezultat aşteptat este atrage-
rea tinerilor spre domenii tehnice şi, deci, 
spre inginerie.

Pregătirea profesională a inginerilor 
în activităţi de tipul consultanţă, evaluare, 
expertiză tehnică (judiciară şi extrajudicia-
ră), cercetare trebuie îmbunătăţită continuu. 
Este o concluzie la care au subscris toţi cei 
prezenţi.

În urma discuţiilor purtate, s-a agreat 
ca acest workshop să fi e reluat anual având 
mai multe componente: una cu caracter ge-
neral – valabil pentru toate specialităţile şi 
altele, realizate în paralel, focusate pe do-
menii specifi ce de interes  local / naţional / 
internaţional. 

Nicolae Fildan
Preşedintele Sucursalei AGIR 

Constanţa 

Adunarea Generală a Sucursalei AGIR Dolj

Workshop cu tema „Cercetare și expertiză 
inginerească, implicarea membrilor AGIR Constanța“

https://biblioteca-digitala.ro



  Colegiul director:

• Prof. dr. ing. Corneliu Berbente

• Prof. ing. Aristide Dodu

• Acad. Gleb Drăgan

• Dr. ing. Mihai Mihăiţă

• Acad. Marius Peculea

   Redacţia:

– Redactor-şef: Alexandra Rizea

– Colaboratori:

• Dr. ec. Teodor Brateş

• Dr. ing. Amuliu Proca

• Ing. dipl. Ulm Ion Păunel 

Procesare texte: 
Florentina Dragomirescu
Grafi că şi DTP: Ion Marin
Producţie-difuzare: 
Vergil Ţoniş
Tipar: 
ALPHA PRINT XPRES 
Bucureşti

Adresa: Calea Victoriei nr. 118,
sector 1, Bucureşti, 010093 
Telefon: + 4021 316 89 93
Fax: + 4021 312 55 31
http: //www.agir.ro
e-mail: univers.ingineresc@agir.ro

ISSN 1223-0294
UNIVERS INGINERESC

Opiniile publicate în ziarul „Univers ingineresc“ aparţin autorilor şi nu reprezintă punctele de vedere ale vreunor partide, grupări sau formaţiuni politice.
Conform art. 205-206 C.P., întreaga răspundere juridică pentru conţinutul articolelor revine exclusiv autorilor acestora.

      InterogareInterogare                                                                                                       
                                

       

          E vreo haită care latrălatră 

                     Ş
i nu este egolatrăegolatră?

             
               

       Prof. dr. ing. C. Berbente
Prof. dr. ing. C. Berbente                                                                                            

Românul Fidel Chirteş s-a clasat 
pe locul cinci în cea de-a doua etapă a 
Competiţiei GE de proiecte pentru im-
primare 3D care a vizat reproiectarea 
unui suport pentru motoare de avion. 
După cum am mai informat, competiţia 
a fost lansată în urmă 
cu câteva luni şi a invi-
tat inovatori din întrea-
ga lume să folosească 
imprimarea 3D pentru 
a reproiecta suporturile 
de încărcare afl ate pe 
motoarele cu reacţie. 
Chiar dacă termenul 
tehnic – „suporturi de 
încărcare pentru mo-
toare cu reacţie“ – nu 
sună cunoscut tuturor, 
aceste mici piese sunt 
esenţiale pentru un motor cu reacţie, 
suportă greutatea acestuia în timpul 
manipulării şi trebuie să reziste la vi-
braţii puternice pe durata zborului fără a 
se rupe sau îndoi. Cu ajutorul fabricaţiei 
aditive, greutatea unui motor de avion 
poate fi  redusă cu 455 kg, iar consumul 
de combustibil poate scădea considerabil. 

Fidel Chirteş a proiectat un suport 
care cântăreşte 402 grame. El şi-a înce-
put cariera ca inginer minier, construind 
tuneluri şi lacuri de acumulare pentru 
hidrocentrale, a continuat ca proiectant, 
apoi ca cercetător în sectorul industrial 

la Institutul de Cercetări şi Proiectări 
Miniere din Cluj-Napoca. În opinia sa, 
imprimarea 3D aduce multe avantaje 
industriei, este un salt uriaş înainte şi va 
marca un moment la fel de important ca 
introducerea materialelor compozite.

Dintre cei opt câştigători ai con-
cursului, trei provin din Europa Centra-

lă şi de Est (ECE) – România, Ungaria, 
Polonia – fapt ce confi rmă numeroasele 
dovezi de ingeniozitate, inovaţii şi rea-
lizări remarcabile ale ECE în industria 
aeronautică. Mai mult, rezultatele com-
petiţiei permit ţărilor central şi est euro-
pene să se conecteze la revoluţia indus-
trială globală datorită competenţelor lor 
ştiinţifi ce în fabricaţia aditivă. Ceilalţi 
câştigători provin din Indonezia, Sue-
dia, Marea Britanie, Australia şi Italia.

Datorită capacităţilor de care dis-
pune în industria aeronavelor, Europa 
Centrală şi de Est joacă un rol major 
în succesul global al GE Aviation, care 
şi-a construit aici o prezenţă extinsă 
prin achiziţia unor companii existen-
te sau prin deschiderea de noi unităţi 
în Polonia, România, Republica Cehă 
şi Ungaria. Practica de afaceri a GE a 
avut un impact pozitiv asupra econo-
miilor locale şi a deblocat potenţialul 
inovator şi creativ prin crearea de noi 
locuri de muncă şi prin investiţii într-o 
nouă generaţie de ingineri cu pregătire 
tehnică. De pildă, se ştie deja că multe 
aeronave Boeing au cel puţin o piesă 
fabricată în România.

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

● Distanțele din Univers vor fi  cal-
culate cu un grad de eroare de 1%. 
Astronomii au reuşit să măsoare distanţele dintre 
galaxiile din Univers graţie unui nou model de 
calcul ce include un grad de eroare de doar 1%. 
Potrivit site-ului bbc.co.uk, noul standard de mă-
surare – conceput de cercetătorii de la Baryon Os-
cillation Spectroscopic Survey (BOSS) cu ajutorul 
Sloan Foundation Telescope din New Mexico – a 
permis calcularea distanţei până la o anumită parte 
a Universului, afl ată la o distanţă de 6 miliarde de 
ani-lumină de Terra şi reprezintă un element-cheie 
pentru cartografi erea întregului Univers.

● Podul suspendat la cea mai 
mare altitudine din Europa, în Elveția. 
Elveţienii au inaugurat un pod pietonal pe muntele 
Titlis, la o înălţime de aproape 3000 m, doborând 
astfel recordul pentru cea mai mare altitudine la 
care este situat un pod suspendat în Europa. Podul 
– care are o lungime de 98 m şi o lăţime de doar un 

metru – a costat circa 1,2 
milioane de euro şi a fost 
construit pentru a marca 
centenarul telecabinei 
Engelberg-Gerschnialp, 
inaugurată în 1913. Con-
strucţia este proiectată să 
reziste la vânt de peste 
190 de km/h şi poate su-
porta până la 450 de tone 
de zăpadă.

● Circuite electronice ultrafl exibi-
le. O echipă de cercetători elveţieni de la Şcoala 
politehnică federală din Zürich a anunţat că fabri-
carea unui circuit electronic transparent, foarte uşor 
şi sufi cient de fl exibil pentru a continua să funcţi-
oneze pe o lentilă de contact sau înfăşurat în jurul 
unui fi r de păr uman este de acum înainte posibilă. 
Potrivit AFP, tehnica inginerilor elveţieni permite 
transferarea acestor sisteme electronice fl exibile pe 
orice suport, adaptând în acelaşi timp grosimea şi 
proprietăţile circuitelor la scopul pentru care aces-
tea sunt utilizate. Această metodă constă în crearea 
unei reţele electronice pe un strat dublu de peliculă 
polimeră, care poate fi  apoi desfăcut selectiv pentru 
a îndepărta suportul de fabricaţie, permiţând tran-
sferul şi adeziunea pe aproape orice fel de suprafaţă, 
ca şi retragerea circuitului după folosire.

● Telefonul cu hologramă ar pu-
tea fi  lansat în următorii cinci ani. 
Conversaţiile telefonice ar putea căpăta o altă di-
mensiune în următorii cinci ani, când se aşteaptă 
lansarea pe piaţă a telefonului cu hologramă. Po-
trivit dailymail.co.uk, dispozitivul va permite uti-
lizatorilor să vadă o imagine 3D a persoanei cu 
care vorbesc. Tehnologia este iniţiativa compani-
ei poloneze Leia Display Systems. Pentru a putea 
suna în 3D, o persoană va sta în faţa unei camere 
special adaptate pentru un asemenea tip de apel, 
care va avea două lentile şi un microfon. Cele două 
imagini pe care lentilele le creează sunt combinate 
pentru a crea o versiune 3D şi apoi sunt transmise 
prin Internet persoanei apelate. Un aparat-hologra-
mă va primi imaginea şi o va reprezenta cu ajutorul 
unui proiector cu laser pe un „ecran“ de vapori de 
apă, care îi va oferi imaginii a treia dimensiune.

Românul Fidel Chirteș – locul 5 în competiția 
globală a GE de proiecte pentru imprimare 3D 

Agenţia Internaţională de Ener-
gie (AIE) preconizează, pentru urmă-
torii patru ani, o uşoară diminuare a 
cererii de cărbune pe piaţa mondială, 
însă, cu toate acestea, cărbunele rămâ-
ne principala sursă de poluare cu CO2, 
informează green-report.ro. Conform 
AIE, mai mult de trei cincimi din creş-
terea emisiilor de CO2 la nivel mon-
dial, începând din anul 2000, provin 
din arderea cărbunelui folosit pentru 
producerea electricităţii şi a căldurii. În 
2012, au fost arse, la nivel global, 7,7 
miliarde tone de cărbune, cu o creştere 
anuală a consumului evaluată la 170 
milioane tone.

Conform unui studiu realizat 
de compania de consultanţă Wood 
Mackenzie, în ciuda eforturilor pe care 
statele lumii le fac pentru a reduce emi-
siile de gaze cu efect de seră, cărbunele 
va deveni, până în 2020, prima sursă 
mondială de energie. Principalul mo-
tiv pentru care petrolul va fi  detronat îl 
reprezintă  nevoile crescute de cărbune 

ale Chinei şi Indiei. „China, declara-
tă deja primul consumator mondial de 
cărbune, ar putea să înglobeze, ea în-
săşi, două treimi din creşterea mondială 
a cererii de cărbune în deceniul în curs. 
Jumătate din noile capacităţi de electri-
citate, construite în China în peri-
oada 2012 – 2020, vor avea nevoie 
de cărbune. Republica Populară 
Chineză nu are alternative la cărbu-
ne, producţia de gaze este limitată, 
iar importul de gaz natural lichefi -
at va fi  mai costisitor decât cel de 
cărbune“, precizează reprezentanţii 
fi rmei de consultanţă. De aseme-
nea, tot potrivit acestora, consumul 
mondial de cărbune va creşte cu 
25% până în 2020, la 4500 de mi-
lioane tep.

Pentru a evita efectele devastatoa-
re ale schimbărilor climatice, care pro-
voacă deteriorarea recoltelor agricole 
şi topirea calotei glaciare, AIE propune 
adoptarea, de urgenţă, la nivelul tutu-
ror guvernelor din lume, a patru măsuri 

menite să limiteze temperatura medie 
globală la 2 grade Celsius până în 2020. 
Printre acestea se afl ă şi renunţarea 
la termocentralele care funcţionează 
pe bază de cărbune. „Ne dorim ca ter-
mocentralele poluante să fi e din ce în 

ce mai puţin exploatate şi chiar să fi e 
sistată construirea lor. Epoca de piatră 
a apus, dar nu pentru că nu mai există 
piatră, ci pentru că au apărut tehnologii 
noi şi diverse“, a afi rmat Maria Van der 
Hoeven, director executiv al AIE. 

Potrivit unui studiu recent
Cărbunele va deveni, până în 2020, 
prima sursă mondială de energie

https://biblioteca-digitala.ro




